

Russian Academy of Sciences
Institute for Linguistic Studies RAS

Causal Constructions in the World's Languages

Online
28–30 January 2021

CONFERENCE PROGRAMME

Zoom link: <https://us02web.zoom.us/j/86510016438>
UTC+3: Moscow Time Zone / Московское время

Причинные конструкции в языках мира
(синхрония, диахрония, типология)

Онлайн
28–30 января 2021 г.

ПРОГРАММА КОНФЕРЕНЦИИ

28 JANUARY (THURSDAY) / 28 ЯНВАРЯ (ЧЕТВЕРГ)

10⁴⁵–11⁰⁰ Conference opening by ILS RAS Director, Corr. member of RAS, Dr. hab. Evgeny V. Golovko /
Открытие конференции. Вступительное слово директора ИЛИ РАН, чл.-корр. РАН,
д.ф.н. Е. В. Головки

Chair: Irina M. Kobozeva / Председатель: И. М. Кобозева

11⁰⁰–11³⁰ В. С. Храковский (Институт лингвистических исследований РАН). Причинные конструкции
и каузативные конструкции (сопоставительный анализ)

11³⁰–12⁰⁰ С. А. Крылов (Институт востоковедения РАН / Санкт-Петербургский государственный
университет / Российский государственный гуманитарный университет). Семантическая
категория каузальности (причинности) и способы её выражения в русском языке

12⁰⁰–12³⁰ А. А. Гончаров (Институт проблем информатики ФИЦ ИУ РАН). Взаимодействие логико-
семантического отношения причины с другими отношениями: опыт описания на основе
контрастивного анализа показателей

12³⁰–13⁰⁰ Е. Е. Корди (Институт лингвистических исследований РАН). Причина и следствие
во французском языке

13⁰⁰–14⁰⁰ Lunch / Перерыв

Chair: Mladen Uhlik / Председатель: М. Ухлик

14⁰⁰–14³⁰ Т. И. Давидюк (Московский государственный университет им. М. В. Ломоносова). Именные
причинные показатели в финно-угорских языках

14³⁰–15⁰⁰ Г. А. Некрасова (Институт языка, литературы и истории Коми НЦ УрО РАН). Именные
причинные конструкции в коми языке

15⁰⁰–15³⁰ Daria Mishchenko (Institute for Linguistic Studies, RAS / Museum of Anthropology and Ethnography
(Kunstkamera), RAS). Competing polypredicative reason / cause constructions in Bashkir

15³⁰–16⁰⁰ Elena Skribnik (Ludwig Maximilian University of Munich). The semantics of causal constructions
in Mongolic languages

16⁰⁰–16³⁰ Coffee break / Перерыв

Chair: Dmitry Gerasimov / Председатель: Д. В. Герасимов

16³⁰–17³⁰ **Lecture / Лекция.** Bernd Kortmann, Alice Blumenthal-Dramé (University of Freiburg, Germany).
Causal markers — typology, dialectology, processing

17³⁰–18⁰⁰ Coffee break / Перерыв

Chair: Bernd Kortmann / Председатель: Б. Кортманн

18⁰⁰–18³⁰ Kairit Tomson, Pona Tragel (University of Tartu, Estonia). Means of expressing causality in Estonian:
evidence from a video description task

18³⁰–19⁰⁰ Andrea Ariño-Bizarro, María Louro-Mendiguren, Iraide Ibarretxe-Antuñano (University of
Zaragoza — IPH). Do Spanish and Basque speakers categorise causality in the same way?

19⁰⁰–19³⁰ Manuel Padilla-Moyano (CNRS IKER / National Research University Higher School of Economics).
Some remarks on nominal causal constructions in Basque

19³⁰–20⁰⁰ Dmitry Gerasimov (Institute for Linguistic Studies, RAS). Causal clauses in Paraguayan Guaraní

29 JANUARY (FRIDAY) / 29 ЯНВАРЯ (ПЯТНИЦА)

Chair: Natalia M. Zaika / Председатель: Н. М. Заика

- 11⁰⁰–11³⁰ А. М. Старченко (Национальный исследовательский университет Высшая школа экономики, Москва), А. К. Козлов (Национальный исследовательский университет Высшая школа экономики, Москва / Институт языкознания РАН). Каузальное *И*
- 11³⁰–12⁰⁰ Е. Ю. Иванова, А. Г. Мосинец (Санкт-Петербургский государственный университет). Союзы с причинным значением в болгарском языке
- 12⁰⁰–12³⁰ Jasmina Moskovljević Popović (University of Belgrade, Serbia). Compound causal subordinators in Serbian: Structure, meaning, and genesis
- 12³⁰–13⁰⁰ Maria Kholodilova (Institute for Linguistic Studies, RAS / National Research University Higher School of Economics, St. Petersburg / Russian Language Institute, RAS). Grammaticalization of multi-word causal subordinators in Slavic languages

13⁰⁰–14⁰⁰ Lunch / Перерыв

Chair: Daria Mishchenko / Председатель: Д. Ф. Мищенко

- 14⁰⁰–14³⁰ Р. Г. Мамедшахов, В. С. Храковский (Институт лингвистических исследований РАН). Причинные конструкции в арабском литературном языке
- 14³⁰–15⁰⁰ Anne Kruijt (University of Verona, Italy). Causal constructions in Iraqw
- 15⁰⁰–15³⁰ Olga Kuznetsova (Institute for Linguistic Studies, RAS). Reason constructions in Guro
- 15³⁰–16⁰⁰ Maksim Fedotov (Institute for Linguistic Studies, RAS). Reason constructions in Gban

16⁰⁰–16³⁰ Coffee break / Перерыв

Chair: Maria Kholodilova / Председатель: М. А. Холодилова

- 16³⁰–17³⁰ **Lecture / Лекция.** Olga Pekelis (Russian State University for the Humanities, Moscow). The degree of integration or coordination-subordination scale? On the nature of distinctions displayed by Russian causal clauses

17³⁰–18⁰⁰ Coffee break / Перерыв

Chair: Olga Pekelis / Председатель: О. Е. Пекелис

- 18⁰⁰–18³⁰ С. С. Сай (Институт лингвистических исследований РАН). Причинные союзы у Пушкина
- 18³⁰–19⁰⁰ Irina M. Kobozeva (Moscow State University), Natalia V. Serdobolskaya (Institute of Linguistics, RAS / Russian Language Institute, RAS). Causal meaning of a subordinator *kak* derived from interrogative manner adverb in the history of Russian
- 19⁰⁰–19³⁰ Алина Израэли (American University). О причинном союзе *потому как*

30 JANUARY (SATURDAY) / 30 ЯНВАРЯ (СУББОТА)

Chair: Maksim Fedotov / Председатель: М. Л. Федотов

- 11⁰⁰–11³⁰ Д. Б. Никуличева (Институт языкознания РАН / Московский государственный лингвистический университет). Квазисинонимия датских причинных союзов в антропоцентрической перспективе
- 11³⁰–12⁰⁰ Э. Б. Крылова (Московский государственный университет им. М. В. Ломоносова). Причинные конструкции с показателями *på grund af* и *grundet* в датском языке
- 12⁰⁰–12³⁰ М. Ю. Пупынина (Институт лингвистических исследований РАН). Причинные конструкции в чукотском языке
- 12³⁰–13⁰⁰ Timur Maisak (Institute of Linguistics, RAS / National Research University Higher School of Economics, Moscow), Solmaz Merdanova (Institute of Linguistics, RAS). Clausal and nominal constructions with causal meaning in Agul (Daghestan)

13⁰⁰–14⁰⁰ Lunch / Перерыв

Chair: Timur Maisak / Председатель: Т. А. Майсак

- 14⁰⁰–14³⁰ Е. Н. Колпачкова (Санкт-Петербургский государственный университет). Клаузальные причинные конструкции в современном китайском языке
- 14³⁰–15⁰⁰ С. Ю. Дмитренко, Н. М. Спатарь (Институт лингвистических исследований РАН). Показатели причинного значения *daoj-sa*: и *pruh* в кхмерском языке
- 15⁰⁰–15³⁰ Ivan Netkachev (National Research University Higher School of Economics, Moscow). Indonesian causal conjunctions: grammaticalization without change of form

15³⁰–16³⁰ Coffee break / Перерыв

Chair: Olga Kuznetsova / Председатель: О. В. Кузнецова

- 16³⁰–17⁰⁰ Э. Ш. Генюшене (Институт лингвистических исследований РАН). О взаимозаменяемости причинных предлогов в литовском языке
- 17⁰⁰–17³⁰ Biljana Marić, Dragana Kerkez (University of Belgrade, Serbia). Russian prepositional phrases of «испугу» type and their equivalents in Serbian language
- 17³⁰–18⁰⁰ Mladen Uhlik (Filozofska fakulteta Univerze v Ljubljani), Andreja Žele (Filozofska fakulteta Univerze v Ljubljani, Inštitut za slovenski jezik Frana Ramovša, Znanstvenoraziskovalni center Slovenske akademije znanosti in umetnosti). Causal constructions in Slovenian (in comparison to Štokavian and Russian)

18⁰⁰–18³⁰ Coffee break / Перерыв

Chair: Sergey Say / Председатель: С. С. Сай

- 18³⁰–19⁰⁰ Yoshio Endo (Kanda University of International Studies). Three types of causal constructions: A view from the cartography of syntactic structures
- 19⁰⁰–19³⁰ Kazuhiro Kawachi (National Defense Academy of Japan), Erika Bellingham, Jürgen Bohnemeyer (State University of New York at Buffalo). Causer intentionality, causer type, and agentivity in causative event descriptions
- 19³⁰–20⁰⁰ Natalia M. Zaika (Institute for Linguistic Studies, RAS). Borrowed markers in polypredicative causal constructions
- 20⁰⁰–... **Closing / Подведение итогов**